
Je tady pomalu konec školního roku, 
a v naší školce máme pěkně napilno.
Absolvujeme spoustu akcí.. Mezi první
můžeme počítat společné focení.
Fotografie nás bude provázet možná 
i zbytek života a nám díky ní vyvstanou
některé vzpomínky, které z letošního
školního roku máme.

Pak už se blížily přípravy na společ-

ný výlet do Bystřice nad Pernštejnem.
Nadšení každým dnem rostlo a zároveň
i drobná nervozita. Některé děti se totiž
poprvé setkaly s jízdou ve vlaku.
Cestování vlakem jsme však velmi 
úspěšně překonali a čekala nás stezka
pohádkovou alejí. Během ní jsme si pro-
hlédli sochy pohádkových bytostí 

Úřad městyse: Bohdalov 250, 592 13, tel.: 566 677 137, e-mail: bohdalov@bohdalov.cz
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Jak jsme již na podzim minulého ro-
ku avizovali, došlo v květnu k ukončení
rozsáhlé stavby rekonstrukce veškerých
inženýrských sítí v ulici vedle areálu
NEXO HB, včetně pokládky nového as-
faltového povrchu. 

Stavba zahrnovala nejen vybudování
nové jednotné kanalizace o vyšším prů-
toku s přeložkou vodovodu včetně
přípojek k jednotlivým domům, ale také
modernizaci vedení sítě nízkého napětí,
veřejného osvětlení, rozhlasu a datové
sítě. Celou stavbu provázely komplikace
v podobě víceprací, které byly způso-

bené nevyhovujícím podložím, zajiště-
ním potřebných spádů k odtoků dešťo-
vých vod z komunikace a přizpůsobení
nájezdů k jednotlivým nemovitostem. 

Zhotovitel stavby se snažil co nejvíce
přiblížit požadavkům na přizpůsobení
vjezdů k nemovitostem, které měli vlast-
níci jednotlivých domů. 

Z důvodu zajištění odtoku dešťových
vod z místní komunikace byly ještě navíc
doplněny další uliční dešťové vpustě, osa-
zena jedna liniová vpusť v šířce celé ko-
munikace a vybudovány okrajové,
zpevněné části komunikace ze zámkové

dlažby k zajištění spádu od nemovitostí ke
kanalizačním sběračům dešťových vod.

- Pouť v Chroustově
3. července, mše sv. v 11 hodin

- Pouť v Rudolci
24.- července, mše sv. v 11 hodin

- Pouť v Bohdalově 
7. srpna, mše svaté v 7 a 10 hodin

Jak známo, má slovo POUŤ více
významů. Napočítal jsem jich pět a po-
mohlo mi k tomu příslovečné určení, a-
čkoli pouť je podstatné jméno rodu žen-
ského, u nás na Horácku někdy i rodu
mužského s tvrdou koncovkou.

1) Pouť z hlediska místa. Ptáme se:
Kam? Odpovídáme: Do Říma, do Křtin,
do Compostely, do Svaté země, do
Netína, do Slavkovic k Božímu milosr-

denství. Prostě na nějaké poutní místo,
které je jako studánka, jako pramen. Ten
se také nedá vymyslet, naplánovat, se-
strojit, vynaleznout. Ten je možné jen
objevit. A pak je důležité jej udržovat 
v čistotě a brát z něho. Už se také stalo,
že nevyužívané prameny vyschly, stud-
ny se zanesly.

2) Pouť z hlediska času. Ptáme se:
Kdy? Odpovídáme: Na svatého Cyrila 
a Metoděje na Velehrad nebo do
Chroustova, na svatého Vavřince do
Bohdalova, na sv. Václava do Nového
Veselí a podobně do dalších kostelů. 
A místní vědí, že Arnolec je nakonec,
protože tam je pouť na sv. Vendelína až
koncem října.

3) Pouť z hlediska způsobu. Ptáme
se: Jak? Odpovídáme: Pěšky. To už
dneska nejde tak jako dříve. Proto by
pěšky měla vrcholit i pouť, která se ko-
ná „kolmo“, což v tomto případě nezna-
mená úhel 90 stupňů, ale na kolech, ať
už na dvou (kolo, koloběžka) nebo na
čtyřech (auto) či šesti - nebo kolik jich
dneska ty autobusy mají.

4) Pouť z hlediska příčiny. Ptáme se:
Proč? Na poutě se chodí především na
znamení pokání, to jest nápravy za lid-
ské viny. Dalším důvodem je vděčnost
Pánu Bohu, neboť on nám dal ručičky 
a nožičky, jak to rodiče učili své malé
děti: „Paci, paci, pacičky, Pán Bůh stvo-
řil ručičky, aby ručky dělaly a nožičky

Tuto rozsáhlou investiční akci, která
představovala výstavbu kompletních no-
vých inženýrských sítí se tak podařilo
zrealizovat včetně zimního období, kdy
byly práce přerušeny, za cca 12 měsíců.
V současné době probíhají nezbytné ad-
ministrativní činnosti a kompletace sta-
vební dokumentace pro zajištění kolau-
dačního souhlasu ke stavbě.

Děkujeme občanům za jejich trpěli-
vost v průběhu celé stavby a věříme, že
kanalizace i ostatní sítě v ulici jim budou
dobře sloužit po další desítky let.

Ing.Arnošt Juda, starosta městyse

Nuda ke konci školního roku? 
Tak to ve školce v žádném případě!

Dokončení stavby zkapacitnění kanalizace a přeložka 
vodovodu od č.p. 191 v ulici u úřadu městyse až po odlehčovací 
komoru u místní komunikace směrem k obchvatu

Poutní pozvánky do bohdalovské farnosti

Z činnosti SDH

běhaly.“ Hlavním důvodem pouti je
prosba. Lidé si jdou vyprosit zdraví, ale
také třeba usmíření v rodině. Čím déle
se putuje, tím delší je pak i modlitba.

5) Pouť z hlediska účelu. Ptáme se:
Za jakým účelem? A zde jsme u toho, že
v naší zemi si většina lidí při slově pouť
představí pouze náměstí plné kolotočů 
a stánků, kde si děti i dospělí i jejich
peněženky užijí své. I to je důležité, ale
až na svém, to je pátém místě.

Přeji všem, abyste prožili každou
pouť ve všech pěti bodech a abyste si
jich všech pěkně užili.

Jan Peňáz, 
farář novoveselský a bohdalovský

Hasičské slavnosti Litoměřice
V sobotu 11. června se zástupci sbo-

ru zúčastnili slavnostního vyhlášení
soutěže o nejlepší webové stránky SDH,
která byla součástí Hasičských slavnos-
tí na výstavišti Zahrady Čech 
v Litoměřicích. V konkurenci 43 sborů z
celé České republiky, se nám podařilo
probojovat mezi deset nejlepších sborů
a obsadit celkově 4. místo. První místo
putovalo na Vysočinu do SDH
Pelhřimov.

Okrsková soutěž
4. června se po dvouleté odmlce, kvů-

li pandemické situaci, uskutečnila 
v Bohdalově okrsková soutěž v požár-
ních disciplínách tzv. klasiky. Jako již tra-
dičně se soupeřilo ve štafetě 8 x 50 met-
rů, teorii, pořadové přípravě a požárním
útoku tzv.„klasice“ dle pravidel družstva
1+ 8. Za náš sbor se zúčastnilo družstvo
žen a mužů. Mezi sebou zápolila družst-
va z SDH Pokojov, SDH Rudolec, SDH
Bohdalov a SDH Chroustov. Našemu
družstvu mužů se podařilo obsadit 2. mís-
to a družstvo žen obhájilo 1. místo.
Družstvo žen postupuje do okresního ko-
la. Gratulujeme k vynikajícímu výsledku.

Plamen 
2022 - jarní 
kolo
V sobotu 28.

května se naše
mládež zúčast-
nila již 50. ro-
čníku jarního
kola hry Plamen
ve Velké
Losenici. Sou-
těžilo se ve
třech discip-
línách: požární
útok, požární útok CTIF a štafeta CTIF
a cílem všech družstev bylo, vylepšit si
své průběžné pořadí z podzimního ko-
la. Družstvo mladších si své umístění
vylepšilo díky velmi zdařilému požár-
nímu útoku. Umístilo se na krásném
15. místě z celkových 26 družstev.
Družstvo starších vybojovalo 11. místo
z 33 zúčastněných družstev. Obě dru-
žstva podala výborné výkony ve veliké
konkurenci, proto jim patří naše gratu-
lace.

více na www.hasici-bohdalov.cz
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Bohdalov vznikl pravděpodobně v polovině 13. století. Farní kostel sv. Vavřince byl vy-
stavěn pravděpodobně ihned po založení městečka. Do své současné barokní podoby
pak byl kostel přestavěn za místních farářů, bratrů Václava Noska a Jindřicha Noska
mezi léty 1736 – 1758. Patronem byl tehdejší majitel brtnického panství hrabě Antonín
František Collalto et San Salvadore. Věž kostela byla dokončena roku 1752. Roku 1792
byla do kostela vestavěna hudební kruchta s varhany. Další úpravy a opravy byly pro-
vedeny po velkých požárech v letech 1872 a 1895.

Nejstarším zbytkem starého středověkého kostela je dnešní sakristie, připojená za
východním závěrem kostela. Představuje původní čtvercové kněžiště, zaklenuté výji-
mečně dobře dochovanou žebrovou klenbou do kříže. Tento kostel se v písemných
zdrojích ponejprv připomíná v roce 1360. Představoval neobvyklý typ vrcholně stře-
dověkého pevnostního kostela, vyznačujícího se především až výjimečnou sílou zdiva.
Ta dnes v presbytáři dosahuje cca 1,7 metru. Kostel byl chráněn poměrně vysokou hra-
dební zdí a mimo jeho chrámovou loď stála pravděpodobně vysoká strážní, či hlásná
věž. Obdobný typ rozložení kostela a věže je dodnes uplatněn v nedalekém Pavlově či
v Radostíně.

V prvních desetiletích 17. století, za držby statku Janem Chroustenským z Malovar,
byla bohdalovská fara spravována nekatolickými - protestantskými kněžími, kteří zde
setrvali až do porážky stavovské vzpoury a zabavení rudoleckého panství
Chroustenským. Tehdy se stal bohdalovský kostel znovu katolickým a filiálním 
k Měřínu. Teprve v závěru šedesátých let 17. století je samostatná farní správa 
v Bohdalově opětovně obnovena. Za Collaltů, kteří získali Bohdalov jako odměnu za
služby císaři, dochází k výrazným stavebním úpravám kostela. Jeho značně neobvyklý
charakter, především pravidelný protáhlý nečleněný vnitřní prostor bez odděleného
presbytáře a stopy někdejších tribun ukazují na prodloužení středověké lodi již dříve, za
posledního Chroustenského ve stylu luteránských kostelů. Zřejmě současně byl uzavřen
starší vítězný oblouk a středověké kněžiště se stává sakristií nového kostela. Z interiéru
byly odstraněny typické protestantské tribuny a kostel je upraven do podoby volné jed-
nolité haly. Snad teprve tehdy vzniká před západním průčelím kostela výrazná hranolo-
vá věž, dnes nápadně dominující celému okolí Bohdalova. V každém případě z inicia-
tivy hrabat Collaltů vzniká dvojice bočních kaplí s oratořemi v patře, přístupných kou-
tovými válcovými schodišti. S touto etapou je možné spojit rovněž zaklenutí hlavní lo-
di. V závěru raně barokních úprav dostává kostel svoji vnější podobu, dodnes jen veli-
ce málo pozměněnou. Při vstupu do kostela si musíme povšimnout zvláštní stylové jed-
noty a čistoty výzdoby. Ta je dána konkrétním ikonografických zadáním a důslednými
požadavky hraběcího zadavatele. Jeho erb ostatně dodnes vidíme v hlavě hlavního ol-
táře. O datování oltářní a sochařské výzdoby nacházíme údaje v záznamech kostelních
účtů. Jsou zde uváděny platby jak za samostatně stojící sochy, tak ornamentální i figu-
rální výzdobu oltářů, křtitelnice a kazatelny. Hudební kruchta byla v kostele zbudována
roku 1792 a varhany byly placeny spolu s pěti oltáři, kazatelnou a křtitelnicí Jejich vy-
placení je zaznamenáno k roku 1759 až 1760. Víme tedy, že celková suma za výzdobu
kostela představovala 1 515 zlatých a 22 korun. Podrobnosti o charakteru a významu
vlastní výzdoby najdete v dalším pokračování kostelních kapitol.

Pro Bohdalovské kapitoly zpracoval Stanislav Růžička
www: bohdalovske-kapitoly.cz

Kapitoly z historie farního kostela

Š

Nuda ke konci školního roku? 
Tak to ve školce v žádném případě!

Na přelomu května a června 2022 se
žáci Základní školy Bohdalov nejen
pilně učili, ale zažívali i mnohé za-
jímavé akce a projekty.

Jednalo se například o už tradiční 
adopci zvířete ze ZOO Jihlava. Po
tajném hlasování ve všech ročnících
školy zvítězil a pro další období bude
podporovaným zvířetem trnorep zdobe-
ný. Tohoto plaza podpořily děti fina-
nčním příspěvkem 2 000 Kč získaným
za sběr starého papíru. Až jihlavské zoo
navštívíte můžete u našeho zvířete najít
cedulku, která oznamuje, že jsme ho 
adoptovali.

V těchto dnech také vrcholila celoro-
ční hra Recyklohraní aneb Uklidíme
svět. Celý rok jsme se aktivně zapojova-
li do environmentálního vzdělávání, te-
dy sbírali jsme vysloužilé elektro, bate-
rie, mobilní telefony, tonery do tiskáren
a plnili další úkoly, za které jsme zís-
kávali body. Nakonec se naše škola u-
místila na 9. místě v Kraji Vysočina a na
celkovém 107. místě ze všech 1 668 za-
pojených škol. Odměna 1 000 Kč, kte-
rou jsme vyhráli, bude použita na nákup
sportovních pomůcek.

Koncem května navštívili žáci 
6. třídy Dům přírody Žďárských vrchů 

a především jsme museli překonat nej-
různější překážky. Pak na nás už za
odměnu čekala svačina a malá mňamka
od maminek. Aby toho nebylo málo,
prošli jsme si park s miniaturami blíz-
kých hradů a zámků. Nakonec při cestě
zpátky, zněl v autobuse zpěv těch nejle-
pších dětských hitů.

Během června jsme si pro připome-
nutí, jak je pro nás pohyb důležitý, v ka-
ždé třídě uspořádali letní olympiádu.
Díky ní se děti zdokonalovaly v běhu, 
v hodu kriketovým míčkem a ve skoku
dalekém. Také nás v tom
samém týdnu navštívila paní
policistka, která nás blíže se-
známila s prací Policie ČR.

Avšak to rozhodně nebyly
poslední akce pro letošní školní
rok. Během následujících dnů
nás čeká výlet do ZOO a
zábavné „Duhové odpoledne“
pro děti a rodinné příslušníky,
na které si děti nabatikovaly
duhová trička. S tímto odpoled-
nem se nám pojí i sběr papíru,
protože během této akce se vy-
hlásí nejlepší sběrači papíru za
letošní rok, a ti zde budou
odměněni. Výtěžek ze sběru
papíru bude použit k uhrazení
výletu do ZOO Jihlava. Chtěli
bychom i tímto způsobem po-
děkovat paní Křesťanové, která
akci s papírem koordinovala 
a postarala se i o odvoz.

Na konci měsíce června se
bude muset s naší mateřskou
školou rozloučit 17 předško-
láků, kteří úspěšně zvládli
zápis na základní školu. S tě-
mito předškoláky se slavnost-
ně rozloučíme ve středu 29.
června v obřadní síni Úřadu

městyse Bohdalov.
A jak to bude s provozem mateřské

školy přes prázdniny? Děti budou slou-
čeny do jedné třídy, od 18. července do
21. srpna je provoz MŠ přerušen. Od 
1. září začíná nový školní rok. Závěrem
bychom rády poděkovali za uplynulý
školní rok, který nám dal spoustu no-
vých zážitků, vědomostí a nových po-
znatků. Přejeme všem krásné léto a ať se
v září potkáme všichni zdraví a v plné
síle.

Paní učitelky z bohdalovské školky

v Krátké u Sněžného. Dozvěděli se tu
mnoho zajímavostí o místní přírodě,
hospodářství a osidlování Žďárských
vrchů. Také se dozvěděli, proč umírají
lesy na Vysočině a že ne za všechno mů-
že kůrovec. 

Začátkem června oslavili naši žáci
Den dětí. Deváťáci připravili pro mladší
žáky z 1. až 5. třídy zábavné úkoly s 12
měsíčky v táboře u Chroustova. Děti 

plnily 12 úkolů a nakonec dostaly malou
sladkou odměnu a opekly si špekáček.
Členové žákovského parlamentu připra-
vili pro své spolužáky program ve ško-
le, který se skládal z promítání filmu, ale
také soutěžní části. V ní zvítězili žáci 
7. třídy. 

Paní učitelka ze školní družiny při-
pravila pro žáky 3. a 4. třídy velké 
dobrodružství – přespání ve školní dru-

TJ Sokol Bohdalov 
přijme do pracovního poměru 

obsluhu do místní 

„Hospůdky na hřišti“
(možnost i dočasné brigády).
Nástup možný od 1.7.2022.

Více informací na tel.: 
736 172 184.

Ze základní školy
žině. Děti se utkaly ve vybíjené a florba-
lu, v kuchyňce si upekly perník na
snídani. Navečer proběhla módní přeh-
lídka v pyžamech za zpěvu a tance. Před
usnutím se ještě podívaly na film a snad
se jim něco hezkého zdálo.

Je potřeba poděkovat všem, kteří
zmiňované akce připravili a postarali se
o jejich zdařilý průběh. Byli to nejen
pracovníci školy, ale také samotní žáci,
kteří si vyzkoušeli, jak je to mnohdy slo-
žité. 

Na závěr přejeme žákům i zamě-
stnancům školy hodně sil do posledních
týdnů školního roku a všem přejeme
krásné léto a hodně podobně hezkých
zážitků, jaké prožívají děti v naší škole.

Mgr. Hana Kafková
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